
 واردات اسب آخال ترکمنصورتجلسه 

دکتر : آقایان  با حضور واردات اسب آخال ترکمن جلسه بررسی و بحث و تبادل نظر در خصوص 

آقای  –آقای کاظمیان  –مهندس کی پور  –دکتر منصوریان  –دکتر عزیزی  -دکتر زندی  –ابراهیم پور 

 –آقایان یمین : در جلسه  غایبین)در محل فدراسیون سوارکاری تشکیل گردید  دکتر بردبار -دهکردی 

 (شکی  –حقگو  –امینی  –دکتر غیادی 

به بهانه  عدم تائید پیش نویس و مخدوش بودن حقگو  که  –شکی  –ابتدا نامه آقایان دکتر غیادی 

عدم وثوق فنی کارشناسان حاضر در جلسه  مبنی بر نظر دکتر غیادی همچنین با توجه به تبارنامه 

و با تاسف از اظهارات مکتوب را غیر اصولی دانسته اعلام شده لسه موارد مطرح شد که حاضرین در ج

  .نامبردگان جلسه تشکیل گردید

در ابتدا آقای دکتر زندی با توجه به بررسی های ژنتیکی بعمل آمده توسط ایشان و شباهت بسیار زیاد 

بین اسبهای آخال و ترکمن  و اظهار آنکه درصد همخونی بسیار کم است ولیکن با توجه به شرایط 

رشرایط فعلی ظاهری و فیزیکی اسبها نیاز به واردات سیلمی را ضروری دانسته و واردات مادیان را د

 را به صلاح نمی دانند 

با توجه به  دارای خون آخال هستند ایران ن اسبهای ترکم% 58بیش از اشاره داشتند آقای دهکردی 

 یموتهمخونی بوجود آمده مجبور شدیم جهت  جلوگیری از همخونی اسبها را همواره با سیلمی های 

لات ژنتیکی هستند مثل نواقص دست و پا و یا آخال ترکمن دچار مشکاسبهای  بسیاری از کشش نمائیم 

 همواره در این سالها زیاد دیده میشود که یا چشم چخمور فک طوطی و % 01

واردات بصورت تجاری  ، وجود نداردسیلمی آخال ترکمن اصلا شکی  وادرات خصوص  نیاز به در  

نباشد سیلمی هایی که انتخاب میشوند دارای رکورد تولید باشند مخالفت با واردات نباید بصورت 

 . سلیقه ای ورقابت حرفه ای باشد 

ورود مادیان مخالف هستند و با مانند آقای دکتر زندی  ضمن تائید با واردات سیلمی دهکردی  آقا ی

 .  راس سیلمی وارد گردد 8تا 3می بایستی  بنظر ایشان حداکثر

اشاره به اینکه  ازندی بدکتر و  آقای دکتر ابراهیم پور ضمن تائید بسیاری از سخنان آقای دهکردی 

را لازم ظاهری ی و پیرزیابی فتوتبلکه بررسی بحث ا ژنوم  نباید اتکا نمود بحث  صرفا توجه به 

فرموند احساس به نیاز واردات سیلمی متصور است و کی یموارد وا ختلالات ژنته دانسته و با توجه ب



ایشان . دتوجه به حرکت اسب ترکمن نیز ضروری است زیرا اسب ترکمن بدون حرکت به درد نمیخور

بسیاری که به غیر کارشناسی اعلام کردند که قبل از جلسه با واردات مخالف بودم بدلیل گزارش های 

 .به مطالب بیان شده موافقت خود را اعلام میدارم  جهبا تو حال بود ولی  ده اینجانب داده ش

ند ما اقلیم ترکمن را نباید محدود کنیم با ددوستان فرموصحبت های ریان ضمن تکمیل آقای دکتر منصو 

رین اسپرم و سیلمی برای اسب ترکمن وکنترل تولید لازم تبه ژنهای موجود نیاز به واردات به هتوج

 .رات بیشتر ی از واردات مادیان می باشد طخکه واردات سیلمی بد  دارای تند است و ایشان اشاره داش

تیکی اسبهای ترکمن و بررسی چالشها و ن شاخصه های ژنند تعییتنیز اشاره داش رپو کیمهندس  یآقا 

رت برنمونه گیریها و توجه به آمار و ارقام برای بررسی ای نظلبررسی نقاط ضعف و قدرت تولیدات فع

از به واردت الزامی است و با توجه به یمارها نشانگر آن است که نآ هراًت است و ظایای اهمواردات دار

 .مجموعه  موارد فوق واردات سیلمی را ضروری دانستند 

خیلی  ند تغیادی وشکی نیز حضور داشدکتر کاش آقایان : ند تآقای کاظمیان در ادامه اشاره داش

م است دوستان حضور و اظهار نظر داشتنه باشند برخی فکر می کنند زمطرح میشود  لاکه مطالبی از

زایش رکورد ورزشی الزامی است تولید ،من معتقدم که بررسی افاگر آخال بیاید ترکمن نابود میشود 

 .آن خود نتیجه ای در بر نخواهد  داشت  بهر ه وری ورزشی  اسب ترکمن بدون بررسی 

رای واردات سیلمی اقدام نمود دیگر دوران توجه به نگاه و ارزیابی و باید تقاضای واردات را بررسی و ب

 .ظاهری کافی نیست امروزه بحث آزمایشگاه میزان و ملاک اساسی است 

چگونه به این فکر افتادیم نیاز به واردت داریم در گذشته نیز این  روزماام: دکتر عزیزی اشاره کردند 

 نیاباید با بررسی بیشتری  به .میگرفته  تواردات قاچاق صوراز قطعا حس می شده و احتمالا شاید ین

شده  یپیش بین%01واردات موافقم و از آنجا که اثر مادیان در تولید حدود  یاتقضایا نگاه کرد با کل

 .مادیانها با شرایط خاصی پیش بینی کنیم  دورمیرسد واردات محدبنظ

 زا  راه کار پیشگیری را ،  کتاب چاپبردبار مسئله قاچاق را منتفی دانسته تدوین کتاب تبارنامه و  ردکت

واردات قاچاق خواهدبود و موج امروزی گرایش به تولید و نگهداری اسب ترکمن را ناشی از فعالیتهایی 

دراسیون در ده توسط ف آن  مهاناربو تدوین کتاب ت بررسی آزمایشگاهی و شناخت اسب ترکمن در 

 .دانستند سال گذشته 



یافت درخواست درتی برای ود به چه کسانی مجوز داده شود مهلبا ید بررسی ش پیشنهاد نمودند ایشان 

انجام تست ژنتیکی مبنی بر  واردات پیش بینی شود و پس از بررسی دریافت درخواست متقاصیان و

ردهای می در حد چند راس با توجه به رکویلبودن سیلمی و ارزیابی آنها نسبت به واردات سعاری 

علاوه بر رسمی کشور مبدا بررسی و اقدام شود دکتر بردبار نیز  مراجع لمی دریورزشی و ثبت س

د روند تولیواردات محدود و کنترل شده چندین راس مادیان باردار و خوب را در جهت واردات سیلمی 

راس سیلمی  8الی  3 0338ن موافقت گردید در سال و با توجه به نظرات حاضریبهتر مناسب دانستند 

 .مجوز ورود دریافت نمایند 

 :درپایان پس از بررسی نظرات و آراء حاضرین در جلسه تصمیمات و مصوبه پیوست اتخاذ گردید 


